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Protokół Nr XXV/18 
z sesji Rady Gminy w Dragaczu, która odbyła się w dniu 21 marca 2018 roku od godz. 1000 do godz. 
1206. 
W Sesji na 14 Radnych udział wzięło 12. 
Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Ludwik Borolewski. 
Sesja nagrywana. 
Spoza grona Radnych udział wzięli:  
1. Pani Dorota Krezymon  - Wójt Gminy, 
2. Pani Lidia Piechocińska - Skarbnik Gminy, 
3. Pani Ewa Dłużyńska - Sekretarz Gminy, 
4. Pani Dorota Pikuła- Konieczka - Kierownik GOPS, 
5. Pan Rafał Kozak - Dyrektor ZUK, 
6. Pani Katarzyna Młynek - Dyrektor GOKSiR, 
7. Pani Jolanta Pernak - Dyrektor SAPO, 
8. Pan Piotr Kowalski                          - Dyrektor SP w Grupie, 
9. Pani Mariola Michalska - Dyrektor Przedszkola Samorządowego, 
10. Pani Mariola Konopińska - Dyrektor SP w Dragaczu, 
11. Pani Aleksandra Życzyńska - Dyrektor SP w Michalu, 
12. Pani Anna Borolewska - Sołtys Michala, 
13. Pan Zygmunt Kochanowski             - Sołtys Wielkiego Zajączkowa, 
14. Pan Mirosław Piątkowski               - Sołtys Dolnej Grupy, 
15. Pani Bogusława Prokopowicz - Sołtys Górnej Grupy, 
16. Pan Brunon Han - Radny powiatowy, 
17. Pan Łukasz Kurek - Radca Prawny.  
Porządek obrad: 

  1. Otwarcie sesji. 
  2. Stwierdzenie quorum. 
  3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 
  4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
  5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami. 
  6. Zgłaszanie wniosków i interpelacji przez Radnych – udzielanie odpowiedzi. 
  7. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu za 2017 rok. 
  8. Sprawozdanie z realizacji „Strategii Integracji i Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy    
      Dragacz na lata 2011-2020”. 
  9. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie  
      w 2017 r. 
10. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej Grupie w 2017 r. 
11. Informacja o działalności i funkcjonowaniu Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu w 2017  
      roku. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie podziału gminy Dragacz na okręgi wyborcze. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia dyrektora Samorządowej Administracji Placówek  
      Oświatowych do wydawania decyzji administracyjnych. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni  
      w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2017 rok. 
15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2018 rok. 
16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na  
      lata 2018–2030. 
17. Wolne wnioski i zapytania.  
18. Zamknięcie sesji. 
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Do pkt 1 – Otwarcia XXV zwyczajnej Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący Rady 
Gminy Pan Ludwik Borolewski, serdecznie witając Wójta Gminy Panią Dorotę Krezymon, 
Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Dorotę Dembińską, Wiceprzewodniczącego Rady Gminy 
Pana Krzysztofa Książkę, Przewodniczących Komisji Rady Gminy: Rozwoju Gospodarczego i 
Finansów – Pana Mieczysława Galantego, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Ryszarda Piłat, 
Wiceprzewodniczących Komisji Rady: Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Wojciecha 
Wiśniewskiego, witam pozostałych Radnych Gminy, witam Panią Sekretarz Gminy – Ewę 
Dłużyńską, Skarbnik Gminy – Panią Lidię Piechocińską, witam także wszystkich Sołtysów, witam 
Panią Dyrektor Gminnej Przychodni Teresę Maj, witam główną księgową,  Dyrektora Samorządowej 
Administracji Placówek Oświaty Panią Jolantę Pernak, która obowiązki będzie pełnić do końca tego 
miesiąca oraz nowo powołaną Dyrektor Panią Karolinę Kuchtę, do niedawna Radną Gminy,   witam 
Dyrektorów Szkół Podstawowych: w Dragaczu Panią Mariolę Konopińską, w Michalu Panią 
Aleksandrę Życzyńską, w Grupie Pana Piotra Kowalskiego, witam Dyrektora Przedszkola 
Samorządowego w Górnej Grupie Panią Mariolę Michalską, witam Dyrektora Gminnego Ośrodka 
Kultury Sportu i Rekreacji Panią Katarzynę Młynek, Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych Pana 
Rafała Kozak, Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Panią Dorotę Pikuła-Konieczkę, 
witam Kierownika Posterunku Policji Pana Pawła Nowickiego, witam wszystkich nie wymienionych 
pozostałych gości. Od strony prawnej nadzór nad przebiegiem dzisiejszej sesji będzie sprawował Pan 
Adwokat Łukasz Kurek, którego także witam. 
Jednocześnie pragnę poinformować, że obrady dzisiejszej sesji Rady Gminy Dragacz są nagrywane 
w formie audiowizualnej, która jest później udostępniana na stronie Urzędu Gminy w Dragaczu oraz 
na kanale YOU TUBE i każdy, kto jest obecny i zabiera głos wyraża zgodę na upowszechnianie 
swojego wizerunku. Dlatego wszystkich zabierających głos proszę uprzejmie tu do mównicy, tak aby 
kamera pokazywała przemawiającego z przodu. 
Do pkt 2 – Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie listy 
obecności w Sesji uczestniczy 12 Radnych, co upoważnia Radę Gminy do podejmowania 
prawomocnych uchwał.  
Do liczenia głosów zaproponował Radną Panią Dorotę Dembińską – Zastępcę Przewodniczącego 
Rady Gminy, a Pana Krzysztofa Książkę Zastępcę Przewodniczącego Rady do nadzorowania 
prawidłowego przebiegu sesji i podejmowania uchwał Rady, a także udzielania odpowiedzi na 
wnioski i interpelacje. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Do pkt 3 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – porządek obrad wszyscy Radni 
otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad? Nie widzę. Głosujemy. 
Stwierdzam, że porządek obrad został przyjęty bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując 
następującą ilość głosów: 12 – za, przeciwnych i wstrzymujących się – nie było.  
Do pkt 4 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępując do punktu 4. pragnę 
stwierdzić, że protokół został sporządzony i wyłożony do wglądu w biurze Rady Gminy oraz 
umieszczony, jako projekt na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Dragacz tzw. BIP. Czy 
są uwagi do protokołu Nr XXIV/18 z dnia 26 lutego 2018r.? Nie widzę. Skoro nie ma uwag, proszę o 
przegłosowanie protokołu.  
Stwierdzam, że protokół Nr XXIV/18 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
12- za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 5 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodząc do punktu 5. proszę 
Panią Wójt Gminy o złożenie sprawozdania z działalności między sesjami.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! Szanowni Państwo!  
Składam sprawozdanie z działalności między sesjami. W okresie sprawozdawczym tj. od dnia 26 
lutego 2018 roku wydałam 2  zarządzenia, które dotyczyły: 
1. Powołania Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświatowych w Dragaczu, 
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2. Zwołania zebrania wiejskiego w celu przeprowadzenia przedterminowych wyborów członka Rady 
Sołeckiej w sołectwie Dragacz. 
Zawarłam następujące umowy: 
1. Z firmą Przedsiębiorstwo Budowy Dróg i Mostów Sp. z o.o. ze Świecia zawarto umowy na 
zadania pn.:  
1) „Przebudowa drogi gminnej nr 0537009 we Fletnowie – II etap  na odcinkach o łącznej długości 
800 m” mówimy tutaj o II etapie drogi na osiedlu we Fletnowie, za kwotę  667.824,58 zł i terminem 
realizacji do 29.06.2018 r.;  
2)  „Utwardzenie drogi gminnej, wewnętrznej na odcinku o długości 350 m w Michalu” to jest ta 
droga wjazdowa do dawnego POM-u, za kwotę  98.676,75 zł i terminem realizacji do 29.06.2018 r.;  
2. Z firmą Biuro Geodezji Waldemar Czarnecki  z Grudziądza na opracowanie map do celów 
projektowych dla aktualizacji projektu  przyłączy – sieć kanalizacyjna w Dragaczu – IV etap za 
kwotę 27.675,00 zł oraz na podział geodezyjny działek pod pas drogi gminnej nr 0537015 za kwotę 
37.515,00 zł;  
3. Z firmą Biuro Projektów Budowlanych  Anna Grenda Wołkow z Torunia  na opracowanie 
dokumentacji dla zadania inwestycyjnego pn.: „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 272 wraz z 
budową odwodnienia pasa drogowego od km 20+141 do km 21+121” za kwotę  46.740,00 zł; umowa 
ta wynika z porozumienia z Zarządem Dróg Wojewódzkich, bo jak Państwo wiecie startujemy w 
konkursie o dofinansowanie na budowę ścieżki rowerowej i wiąże się to na pewnym odcinku 
niecałego kilometra z zaprojektowaniem przez gminę odpowiedniego odwodnienia drogi 
wojewódzkiej. Taki był warunek pozytywnych uzgodnień projektu ścieżki rowerowej.  
4.Z firmą Miejskie Wodociągi i Oczyszczalnia Sp. z o.o. z Grudziądza na wykonanie dwukrotnych 
badań dotyczących monitoringu poeksploatacyjnego zamkniętego składowiska odpadów w Górnej 
Grupie za kwotę 5.412,00 zł; 
5.Z firmą „Nieruchomość - wycena – obrót – zarządzanie” z Grudziądza na opracowanie opinii 
szacunkowej wartości rynkowej nieruchomości: działki 176 obręb ewidencyjny Dragacz, działki 
3/166 obręb ewidencyjny Grupa Plac, działki 181 obręb Grupa i działki 78/5 obręb Nowe Marzy za 
kwotę  959,40 zł  z terminem realizacji do 4 kwietnia br. 
6.Z firmą OPERATIS Monika Bernacka-Klein Biuro wycen nieruchomości i urbanistyki ze Świecia 
na opracowanie opinii szacunkowej wartości rynkowej nieruchomości działki 133/6, obręb 
ewidencyjny Michale za kwotę 340 zł  z terminem realizacji do 23 marca br. oraz na opracowanie 
opinii szacunkowej wartości rynkowej nieruchomości działki 14/2 obręb ewidencyjny Dolna Grupa 
za kwotę 230 zł z terminem realizacji do 30 marca br. 
7. Podpisałam trzy umowy na dotację na zakup instalacji przydomowej oczyszczalni ścieków, każda 
na kwotę 4.000,00 zł z rozliczeniem do 30 listopada br. 
8. Z firmą Instalacje Elektryczne-Pomiary Naprawa Sprzętu AGD z Warlubia na wykonanie nowej 
instalacji ogrzewania elektrycznego w każdym pomieszczeniu na piętrze w świetlicy wiejskiej w 
Bratwinie za kwotę 10.250,00 zł; 
9. Z firmą STOLDOM z Grudziądza na wymianę drzwi dwuskrzydłowych drewnianych na 
dwuskrzydłowe plastikowe przeszklone w świetlicy wiejskiej w Bratwinie za kwotę 3.953,77 zł; 
10. Z Zakładem Ogólnobudowlanym z Dolnej Grupy na adaptację pomieszczenia na pomieszczenie 
do podgrzewania i wydawania posiłków gotowych w świetlicy wiejskiej w Dolnej Grupie za kwotę 
6.540,21 zł; 
11. Z Zakładem Handlowo-Usługowy z Nowego na wykonanie mebli kuchennych do kuchni w 
świetlicy wiejskiej w Wielkim Lubieniu za kwotę 7.000,00 zł, 
12. Z firmą BAZA z Cierpic na roczną kontrolę podstawową placów zabaw i siłowni zewnętrznych 
znajdujących się na terenie gminy Dragacz za kwotę 9.218,00 zł. 
Ponadto: 
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W dniu 27.02.2018 r. ogłosiłam kolejny przetarg na unieważnione części zamówienia na przebudowę 
dróg gminnych na terenie gminy Dragacz t.j.:  
1. Zadanie pn.: „Przebudowa drogi gminnej, wewnętrznej we Fletnowie w odcinku o długości 670 
m”. Mowa tutaj o tej drodze prowadzącej do firmy LIMPOL.  
2. Zadanie pn.: „Przebudowa drogi gminnej nr 0537003 Górna Grupa – Michale II etap obejmujący 
drogę dojazdową do gruntów rolnych o  długości  odcinka 1.265 m w Michalu”. Otwarcie ofert 
nastąpiło 15.03.2018 r. Wpłynęły 4 oferty i niestety każda oferta przewyższa kwotę zabezpieczoną w 
budżecie gminy na realizację tych zadań. 
Jeszcze przetargu nie rozstrzygnęliśmy, ale dodam, że prawdopodobnie niestety będziemy zmuszeni 
go unieważnić, ponieważ kwoty zaproponowane przez wykonawców są tak wysokie, że nie jesteśmy 
w stanie zabezpieczyć środków na tak wysokie koszty w budżecie. Myślę, że spróbujemy ponowić 
przetarg na przełomie lipca i sierpnia znowu z terminem wykonania wrzesień październik licząc na 
to, że wykonawcy na jesień nie mają takiego obłożenia pracami. Ten przetarg, który w tej chwili 
będziemy rozstrzygać, on też był zaplanowany z terminem wykonania na wrzesień, październik. 
Zobaczymy. W zeszłym roku ogłosiliśmy przetarg na I etap osiedla utwardzenia drogi na osiedlu we 
Fletnowie w sierpniu z wykonaniem wrzesień-październik i uzyskaliśmy dobrą cenę. Będziemy w 
tym roku próbowali po raz kolejny myślę i może to ma sens, ponieważ do lipca, sierpnia wyjaśni się 
sytuacja pogodowa. Będziemy wiedzieli jak wygląda stan wód gruntowych w Dragaczu. Jeżeli 
wiosna będzie w miarę sucha, wody troszeczkę opadną to ogłaszalibyśmy przetarg na trzy drogi 
łącznie, z tą drogą, na którą mamy zabezpieczone środki w budżecie od stacji Generon do końca III 
etapu kanalizacji. Będziemy próbowali jest to rok wyborczy po pierwsze, po drugie budujemy S-5 w 
pobliżu, a po trzecie niestety nakładają się wszystkie projekty unijne i ceny poszły tak niesamowicie 
w górę, że trzeba się zastanowić, czy na prawdę warto, aż tak ogromne pieniądze płacić, czy 
próbować albo ewentualnie opóźnić inwestycję o rok. Zobaczymy.  
W dniu 28.02.2018 r. dokonano otwarcia ofert na zadanie pn.:„Kompleksowa modernizacja 
energetyczna budynku Gminnej Przychodni Zdrowia w Dolnej Grupie wraz z przebudową kotłowni z 
węglowej na biomasę”. Wpłynęły 2 oferty: 
1.  Zakład Remontowo – Budowlany REM – BUD Sp. J. Matczyński, Kosiński, Rybicki, z 
Grudziądza z ceną: 1.107.394,33 zł  i 60 miesięcznym okresem gwarancji, 
2. Firma „LEMAR” s.c. M.W. Lewandowscy, z Górnej Grupy z ceną: 1.087.000,00 zł  i 60 
miesięcznym okresem gwarancji. 
Obydwie oferty przekraczają  kwoty zabezpieczone w budżecie na realizację zadania. W związku z 
tym w dniu dzisiejszym proponujemy Państwu zwiększenie wydatków na ten cel o kwotę 251.399,00 
zł. Jeżeli Państwo wyrazicie na to zgodę po zakończonej sesji będziemy jak najszybciej rozstrzygali 
przetarg. 
W dniu 1 marca 2018 roku Gmina złożyła wniosek do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu o przyznanie dofinansowania w ramach programu 
priorytetowego EKOpiec 2018 na przedsięwzięcie pn. „Wymiana źródeł ciepła zasilanych paliwami 
stałymi na terenie Gminy Dragacz”.  
W chwili obecnej gmina przygotowuje regulamin  udzielania dotacji z budżetu gminy na zmianę 
systemu ogrzewania dla mieszkańców Gminy Dragacz, który zostanie Państwu przedstawiony na 
kolejnej Sesji. 
Pozytywnie rozpatrzyłam 2 wnioski o umorzenie podatku od środków transportowych na kwotę 
469,00 zł oraz pozytywnie rozpatrzyłam 1 wniosek o rozłożenie na raty należności za wodę na kwotę 
330,58 zł. 
Poza tym odbyły się następujące spotkania w których brałam udział: 
- 3 marca: walne zebranie OSP w Wielkim Stwolnie;  
- 5 marca: spotkanie z kierownikiem budowy S5 w sprawie zamknięcia wyjazdu z drogi gminnej w  
Mniszku na drogę krajowa nr 91;  
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- 7 marca: spotkanie z przedstawicielami Urzędu Marszałkowskiego dotyczące promocji położonych 
na terenie gminy terenów inwestycyjnych; 
- 8 marca - spotkanie Zarządu ORSG Powiatu Świeckiego, a także posiedzenie członków ORSG 
Powiatu Świeckiego, a także posiedzenie członków ORSG Powiatu Świeckiego;  
- 9 marca: spotkanie z Panem Stefanem Medeńskim, dzierżawcą działek nr 1/23, 1/24 i 1/110 w 
Polskim Stwolnie, które gmina chciałaby przejąć od KOWRU, dotyczące złożenia oświadczenia o 
gotowości rezygnacji z dzierżawy;  
- 11 marca - udział w finale XXIV Grand Prix Powiatu Świeckiego w turnieju tenisa stołowego  
i warcab LZS w szkole podstawowej w Grupie; 
- 13 marca: Konwent Wójtów w Toruniu;  
- 15 marca: posiedzenie LGD Powiatu Świeckiego;  
- 17 marca: spotkanie KGW w Dragaczu z okazji dnia Kobiet.  
Poza tym na moje ręce Pan Wojewoda Kujawsko-Pomorski Mikołaj Bogdanowicz przekazał życzenia 
dla wszystkich sołtysów. Pozwolicie Państwo że z okazji niedawnego święta Dnia Sołtysa 
przeczytam. 
Pani Wójt Gminy odczytała życzenia dla Sołtysów od Wojewody Kujawsko-Pomorskiego z okazji 
Dnia Sołtysa. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Pozwólcie Państwo, że się do tych życzeń dołączę. Dziękuję 
za waszą codzienną pracę, życzę bardzo dużo cierpliwości i bardzo dużo chętnych do współpracy 
mieszkańców. Te życzenia od Pana Wojewody w czasie przerwy wszystkim Sołtysom rozdam. 
Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje Pani Wójt za złożenie sprawozdania z 
działalności między sesjami. 
Do pkt 6 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – obecnie przystępujemy do punktu 
6 porządku obrad. Proszę Radnych o zgłaszanie wniosków, interpelacji. Pani wiceprzewodnicząca 
Rady Gminy Dorota Dembińska proszę. 
Radna Pani Dorota Dembińska – ja chciałabym zgłosić 3 wnioski. Znaczy jeden dotyczy właśnie 
spraw z budową S-5 i z ewentualnym zamknięciem dróg dojazdowych. Chciałabym poprosić o 
możliwość uczestnictwa w przyszłych rozmowach z kierownikiem budowy Panem Mateuszem 
Kowalem, abym mogła też reprezentować mieszkańców na tym spotkaniu. Drugi wniosek, to jest 
prośba o wystosowanie pisma do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad i ewentualnie do 
PKS-u o ustanowienie takich alternatywnych przystanków w trakcie budowy S-5  ponieważ w 
momencie kiedy będzie zamknięta ta droga dojazdowa do Mniszka pozostaje problem ludzi 
dojeżdżających do pracy i uczniów dojeżdża do szkół ponadgimnazjalnych do Grudziądza i do 
Świecia, a mamy doświadczenie po budowie autostrady, że przystanków nas wtedy pozbawiono i 
Generalna Dyrekcja z wykonawcą zapomniała o tym, zapomniała o ustanowieniu ich. Musimy po 
prostu o to zawalczyć. Kolejny wniosek jest, czy pytanie raczej dotyczące dokumentacji, bo 
zabezpieczaliśmy w budżecie pieniądze na dokumentację drogi Mniszek – Grupa, czyli rozumiem, że 
to już będzie nie aktualny plan tak, te plany dokumentacji na tę drogę i co z drogą Nowe Marzy – 
Stwolno. Czy będzie przygotowana dokumentacja na przebudowę tej drogi, bo z tego co się 
zorientowałam, to jeżeli to ma być dla nas alternatywna droga wyjazdowa do drogi krajowej 91, a nie 
chce tamtędy jeździć autobus szkolny, no to później może być problem również tak, a wyrzucimy 
pieniądze w błoto. Jeszcze jedną prośba, pytanie. Proszę mi powiedzieć czy firma, która remontuje 
świetlicę, czy remontowała świetlicę będzie doprowadzała plac przed świetlicą do porządku. 
Ewentualnie obsiewała trawą, bądź wyrównywała teren, bo jest w fatalnym stanie. Chciałam zapytać 
kiedy jest taki realny termin odbioru świetlicy w Mniszku i kiedy moglibyśmy, czy to będzie np. 
koniec marca, początek kwietnia, kiedy moglibyśmy zacząć ją użytkować. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –dziękuję. Czy ktoś z Radnych jeszcze chciałby 
zabrać głos? Nie widzę. Proszę Panią Wójt o udzielenie odpowiedzi. 
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Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – pytanie pierwsze uczestnictwo w rozmowach. Tak jak podczas 
wczorajszej komisji Panią zaprosiłam do uczestnictwa w tych rozmowach i poprosiłam żeby sobie 
Pani na te spotkania zarezerwowała czas, bo uważam, że jak najbardziej Pani obecność jest zasadna 
tak, to zaproszenie podtrzymuje. Po drugie alternatywne przystanki jak najbardziej będziemy o tym 
rozmawiać jak będziemy podpisywali umowę, bo będzie porozumienie między gminą, a firmą 
wykonującą S-5. Będziemy ustalali wszystkie warunki, że tak powiem zamknięcia wyjazdów z drogi 
gminnej na drogę krajową, to o przystankach również będziemy rozmawiać i ujmiemy to w 
porozumieniu. Jeśli chodzi o dokumentację na drogę w Mniszku nie zdejmujemy tych pieniędzy. One 
są w budżecie. Otrzymała Pani projekt zmian w budżecie i te pieniądze tam nadal są. Jeśli chodzi o 
projekt na Nowe Marzy – Stwolno, to na ten rok, jak Pani wie w budżecie tych pieniędzy nie było. 
Nie planowaliśmy przygotowywać projektu utwardzenia drogi Nowe Marzy - Wielkie Stwolno. 
Raczej biorę pod uwagę żebyśmy w przyszłym roku tą drogą stanęli do schetynówki, ale nie jest to 
takie proste, ponieważ niestety we wszystkich niemalże przypadkach w naszej gminie okazuje się, że 
nie mamy bezpośredniego połączenia z drogą krajową. Zawsze są jakieś nieuregulowane kwestie 
terytorialne, a warunkiem jak gdyby uzyskania takiego dofinansowania w 50 % ze schetynówki są 
chyba najkorzystniejszą formą dofinansowania do dróg, warunkiem jest to, że łączy ona dwie drogi 
wyższej rangi niż droga gminna. Ta sytuacja wydaje się pozornie idealna, bo mamy drogę krajową, 
jeszcze na dodatek za chwilę drogę szybkiego ruchu i połączenia z drogą powiatową w Wielkim 
Stwolnie musimy niestety zacząć znowu od uregulowania pasa drogi. Już dzisiaj wychodzi pismo w 
tej kwestii do Generalnej Dyrekcji. Także cały czas tutaj trzymamy rękę na pulsie. Będziemy o tym 
jak najbardziej myśleli i to jest rozwiązanie, które zaproponowałam i którego będziemy się trzymać. 
Jeśli chodzi o firmę Pana Wolniewicza, który przeprowadzał remont świetlicy dzisiaj o godzinie 
10.00 Pan Sadowski i Pan Zdanowicz są w Mniszku i sprawdzają na jakim etapie są prace. 
Oczywiście Pan Wolniewicz musi po sobie posprzątać, trawy raczej wsiewać nie będzie. Po prostu 
ma po sobie zrobić porządek. To co zniszczył, to musi naprawić. O konkretach nie chciałabym 
rozmawiać, bo nie widziałam dopiero się tam wybieram. Jeśli chodzi o zakończenie prac w tej 
pierwszej części świetlicy, to w tej chwili wykonują je pracownicy interwencyjni. Mamy tylko dwóch 
spieszą się jak mogą. Jak tylko skończą, to są nam bardzo potrzebni innych frontach walki więc im 
szybciej skończą tym lepiej. No staramy się przyspieszać prace naprawdę. To wszystko dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt za udzielenie odpowiedzi 
na zgłoszone wnioski. 
Do pkt 7 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  obecnie przystępujemy do punktu 
7. do sprawozdania z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu za 2017 roku. 
Sprawozdanie było przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji Rady Gminy. O zabranie głosu 
poproszę Panią Kierownik GOPS-u Dorotę Pikuła-Konieczkę. 
Kierownik GOPS-u Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo Gminy Ośrodek Pomocy Społecznej w Dragaczu realizuje zadania własne i zadania zlecone 
gminy z zakresu pomocy społecznej, świadczeń rodzinnych, funduszu alimentacyjnego, świadczeń 
wychowawczych, wspierania rodziny i wiele innych. Z systemu świadczeń pieniężnych i rzeczowych 
z pomocy społecznej w roku 2017 skorzystało 11 % mieszkańców Gminy. Kolejny rok obserwujemy 
spadek liczby osób korzystających z pomocy. Na świadczenia pieniężne z pomocy społecznej 
wydatkowano w ubiegłym roku kwoty niższe niż 2016 roku. Nastąpił natomiast wzrost nakładów na 
świadczenia niepieniężne. To są przede wszystkim usługi opiekuńcze dla osób niesamodzielnych, 
opłaty Gminy na za pobyt dzieci w rodzinach zastępczych oraz za pobyt dzieci w placówce 
opiekuńczo-wychowawczej. W roku 2017 ośrodek realizował, kontynuował realizację projektu „Nie 
jesteście sami”, zapewniający usługi opiekuńcze i asystenta osoby niepełnosprawnej 20 mieszkańcom 
Gminy Dragacz. Realizacja projektu została skontrolowana przez pracowników Urzędu 
Marszałkowskiego i w wyniku kontroli otrzymaliśmy całościową ocenę kategorię 1. Oznacza to, że 
projekt jest realizowany prawidłowo, ewentualnie wymaga drobnych usprawnień. W roku 2017 
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świadczeniem wychowawczym objęto 603 rodziny, 600 rodzin skorzystało z pomocy w formie 
świadczeń rodzinnych, a 50 rodzin z funduszu alimentacyjnego. Na co dzień współpracujemy z 
Grudziądzkim Bankiem Żywności. W roku 2017 rozdysponowaliśmy prawie 49 ton żywności z 
programu FEAT. W celu prawidłowej realizacji zadań na rzecz osób wymagających pomocy ośrodek 
zatrudnia: opiekunki osób zależnych, asystentów rodziny, specjalistów takich jak: rehabilitant, 
terapeuta, psycholog i psychoterapeuta. Organizujemy prace społecznie użyteczną. Zapewniamy 
obsługę zespołowi interdyscyplinarnemu. Szeroki zakres działań ośrodka przekłada się na 
usamodzielnienie naszych podopiecznych, na co wskazują statystyki. Wszystkie te zadania będziemy 
realizować w tym roku i w kolejnych. Dodatkowo w 2019 roku planujemy utworzyć klub „Senior 
plus” i objąć wsparciem seniorów z terenu gminy Dragacz.  

Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Kierownik Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej za wystąpienie. Czy są uwagi, zapytania do sprawozdania z działalności 
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu za 2017 rok? Nie widzę. Myślę, że 
sprawozdanie ładnie zostało opracowane  wyczerpujące, które nam uwidoczniło całą działalność 
roczną Gminnego Ośrodka, tego jest bardzo dużo i tak gołym okiem widać, że w zakresie opieki 
społecznej dużo się dzieje i są zresztą i wyniki, bo spada nam bezrobocie, mniejsze środki są muszą 
być przeznaczane na opiekę społeczną, a tzn. że są wymierne efekty waszej pracy.  
Do pkt 8 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Skoro nie ma do tego punktu, nie 
ma uwag, nie ma wniosków przystępujemy do punktu następnego porządku obrad. Pani Kierownik 
niech Pani pozostanie. W pkt. 8 mamy sprawozdanie z realizacji strategii integracji rozwiązywania 
problemów społecznych gminy Dragacza na lata 2011- 2020. Sprawozdanie było również 
przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę Panią Kierownik Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej o kilka słów na temat tego sprawozdania proszę. 
Kierownik GOPS-u Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni 
Państwo. Gminna strategia integracji rozwiązywania problemów społecznych gminy Dragacz na lata 
2011-2020 określa 4 cele strategiczne, a mianowicie: wspieranie rodzin w kryzysie ze szczególnym 
uwzględnieniem potrzeb dzieci, przeciwdziałanie marginalizacji osób i rodzin zagrożonych 
patologiami społecznymi, stworzenie systemu przeciwdziałania skutkom długotrwałego bezrobocia 
oraz zapewnienie warunków do prawidłowego funkcjonowania osób starszych i niepełnosprawnych 
w środowisku. W przedstawionym wysokiej Radzie opracowaniu zostały zawarte wszystkie działania 
organizacji i instytucji, które wpisują się w zadania zapisane w strategii dążące do osiągnięcia tych 
celów. Są to działania przede wszystkim Ośrodka Pomocy Społecznej, Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Stowarzyszenia Nasza Gmina, lokalnych szkół, 
Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji, Urzędu Gminy i wielu, wielu innych osób 
zaangażowanych w działalność społeczną. Wszystkie ta działania dążą przede wszystkim do 
integracji osób zagrożonych wykluczeniem społecznym i wymagającym naszego wsparcia w celu ich 
integracji ze środowiskiem i poprawy jakości życia mieszkańców Gminy Dragacz. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  dziękuję Pani Kierownik Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej za przybliżenie nam działalności z realizacji strategii integracji rozwiązywania 
problemów społecznych gminy Dragacz za ubiegły rok. Czy są uwagi, zapytania do tego 
sprawozdania? Nie widzę. Chciałbym tu dodać, że to sprawozdanie, przy realizacji tego 
sprawozdania jest więcej instytucji, organizacji niż w poprzednim, bo poprzedniego planu tylko 
realizatorem był Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej, a tutaj mamy więcej realizatorów, bo w 
realizacji tej strategii bierze udział wiele więcej podmiotów, tak więc Urząd Gminy, szkoły, 
Stowarzyszenie Nasza Gmina, Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, również 
sołectwa. Także tutaj tych podmiotów jest o wiele więcej. Należy się cieszyć z tego, co jest robione, 
idziemy w dobrym kierunku i wydaje mi się, że gołym okiem widać, że postępy w tej dziedzinie są. 
Dziękuje Pani Kierownik za przedstawienie sprawozdań. 
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Do pkt 9 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  skoro nie ma uwag wniosków 
przystępujemy do punktu następnego porządku obrad ,to jest do sprawozdania z działalności 
Gminnego Ośrodka Kultury Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie za 2017 rok. Materiały były 
omawiane na posiedzeniu wszystkich komisji Rady Gminy. Obecnie poproszę Panią Dyrektor 
Gminnego Ośrodka Katarzynę Młynek o kilka słów prowadzenia. 
Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury Sportu i Rekreacji Pani Katarzyna Młynek – Pani Wójt,  
szanowna Rado, drodzy Państwo Gminny Ośrodek Kultury Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie przez 
cały rok 2017 proponował mieszkańcom różnorodne formy aktywności. Z początkiem stycznia 
wspieraliśmy Wielką Orkiestrę Świątecznej Pomocy. Podczas 25 finału zabraliśmy 13.115 zł, w roku 
2018 14.204 zł. Imprezy cykliczne organizowane przez GOKSiR to finał WOŚP,  dożynki. W tym 
roku na prośby mieszkańców i gospodarzy sołectwa Dragacz odbyły się w Wielkim Lubieniu. 
Starostami dożynek byli Państwo Monika i Tomasz Lipiec. Dni Dragacza, w ramach których odbyły 
się zawody jeździeckie, mecz piłki nożnej, festyn integracyjny ze współpracą Stowarzyszeniem na 
rzecz rozwoju gminy Dragacz Nasza Gmina, koncert zespołu Don Wasyl, kino plenerowe. Gminne 
konkursy: to konkursy recytatorski, turniej słowa, muzyczny przegląd kolęd i pastorałek, 
organizowaliśmy również konkursy dla przedszkoli przegląd artystyczny „Skrzat”. Od roku 2017 
mamy dwie formy. Jedna forma jest to muzyczna, a druga recytatorsko-teatralna. Również konkursy 
plastyczne o tematyce profilaktycznej we współpracy z Gminną Komisją Rozwiązania Problemów 
Alkoholowych w Gminie Dragacz oraz konkursy były o tematyce bożonarodzeniowej i wielkanocnej. 
Na co dzień współpracujemy z poszczególnymi sołectwami, podczas okolicznościowych spotkań i 
festynów z Kołem łowieckim w Bratwnie, Stowarzyszeniem na rzecz rozwoju Gminy Dragacz 
„Nasza gmina”, Stowarzyszeniem „Ułani” oraz GOPS-em, ze szkołami i przedszkolami. Przy 
GOKSiR-ze działają sekcje teatralne, taneczne, break dance, judo, muzyczne, pracownia twórcza i 
kulinarna dla dzieci. Dorośli spotykają się na zajęciach z języka angielskiego, komputerowych i 
fitness. Przy GOKSiR działają 2 kluby seniora „Radosne serca” i „Radosna Grupa”. Ponadto 
zawiązał się Uniwersytet Trzeciego Wieku, gdzie starsi mieszkańcy mogą spotykać się na zajęciach 
gimnastycznych, rękodzielniczych, informatycznych oraz na prelekcjach i wykładach o różnorodnej 
tematyce. W ciągu całego roku organizowaliśmy wyjścia do kina, które się cieszą ogromnym 
zainteresowaniem oraz wyjazdami do teatrów do Warszawy i Bydgoszczy. W ciągu wakacji letnich i 
ferii zimowych GOKSiR zapewnia dla dzieci i młodzieży zajęcia tematyczne, ekologiczne w ramach 
projektu Aktywny Wypoczynek z wiedzą i zabawą, przyrodnicze, sportowe rajdy rowerowe, 
warsztaty chemiczne, o tematyce elektrycznej, też kraina lodu, warsztaty tworzenia biżuterii, 
filcownicze. Wycieczki do Centrum Nowoczesności Młyn Wiedzy w Toruniu, Jamp Areny, 
planetarium w Toruniu, do ZOO, do Łazienek Królewskich w Warszawie, wyjścia do kina Helios w 
Grudziądzu, do muzeum w Toruniu, Grudziądzu oraz ogniska nocne. Zapraszamy do udziału w 
zajęciach stałych oraz w czasie ferii, wakacji. Szczegółowe informacje są dostępne na naszej stronie 
internetowej oraz na Facebooku. Udzielamy wszystkich informacji też telefonicznie, rozwieszamy 
plakaty w gablotach informacyjnych w sołectwach, rozdajemy sołtysom. Informacje i zapisy są na 
bieżąco, udzielamy je także telefoniczne. Chciałabym poprosić również i zaznaczyć, że w budynek 
GOKSiR-u wymaga gruntownego remontu. Dlatego piszemy projekty do ogłoszonych konkursów, do 
tej pory nie wygraliśmy żadnego. Państwowa Straż Pożarna w Świeciu wydała zezwolenie 
spełniające przepisy BHP, które musimy spełnić do końca roku 2018 rok, abyśmy nadal mogli 
użytkować budynek, dlatego proszę o uwzględnienie tego problemu w przyszłorocznym budżecie. 
Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Panią Dyrektor Gminnego Ośrodka 
Kultury Sportu i  Rekreacji za przybliżenie nam działalności ośrodka za rok ubiegły. Czy są uwagi, 
zapytania do sprawozdania z działalności GOKSiR-u za rok ubiegły? Nie widzę. Ja chciałem Pani i 
zespołowi pracowników podziękować za ubiegłoroczną działalność. Jest tego sporo, bo sprawozdanie 
było dość obszerne i ukazało nam wszystkie te kierunki pracy jakimi zajmuje się GOKSiR. Zresztą 
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podczas brania udziału w różnych imprezach, ja również brałem udział, GOKSiR  nie tylko działa w 
siedzibie, czy na terenie stadionu, ale także w poszczególnych wsiach. Było to widać na imprezach 
organizowanych w poszczególnych sołectwach i dlatego uważam, że nie mamy tutaj uwag do 
działalności Gminnego Ośrodka. Wszystko trzeba będzie zrobić żeby po prostu ten budynek musiał 
być wyremontowany. To nas czeka. No tak się składa, że od początku nie mamy szczęścia do tych 
programów unijnych, ale myślę, że w końcu nam się uda i przy pomocy środków właśnie unijnych 
ten budynek zostanie wyremontowany i będzie wyglądał tak jak potrzeba. Dziękuję Pani Dyrektor za 
udział w tym punkcie porządku obrad.  
Do pkt 10 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 10 
sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej Grupie za rok ubiegły. 
Materiały były również omawiane na posiedzeniu wszystkich komisji. Obecnie poproszę Panią 
Kierownik Gminnej Biblioteki Bogusławę Prokopowicz o zabranie głosu proszę.  
Kierownik Gminnej Biblioteki Pani Bogusława Prokopowicz – Panie Przewodniczący, wysoka Rado 
w kilku zdaniach powiem, bo każdy materiały ma. Dla tych co materiałów nie mają. Zakupionych 
zostało do biblioteki 376 woluminów, książek, w tym 133 książki z programu Biblioteki Narodowej 
zakup nowości wydawniczych dla bibliotek publicznych w kwocie 3.721 zł. Liczba czytelników 557 
osób. Z tym, że ta liczba jest troszeczkę no zdarza się, że jednak ktoś komuś daje książki. Wydaje mi 
się, że troszeczkę zwiększy wśród dorosłych, mało młodzieży, żeby więcej czytała, ale no nie chcą 
czytać. Nie mam na to wpływu. Może gdyby nauczyciele troszeczkę tak wymagali żeby te lektury  
nie były tylko oglądane, czy ściągi, żeby tak dogłębniej sprawdzali wiedzę tych lektur, to może ta 
młodzież by więcej czytała, ale no trzeba się cieszyć z tego co jest. Wypożyczenia to wyglądają mniej 
więcej tak żeby wizualnie półtora książki na jednego mieszkańca Gminy. Mało i niemało, mogło być 
więcej. Ponadto pisałem wniosek do programu Kraszewski - Komputer dla bibliotek.  Złożone było 
729 wniosków, pozytywnie rozpatrzono 133 wnioski. Decydowały o przyznaniu wskaźnik G. 
Wskaźnik G, który Minister Finansów co roku ogłasza. W tym roku 2017 wynosił dla naszej gminy 
wszyscy 1.229, a otrzymały biblioteki, które miały wskaźnik do 900 G. Wskaźniki G to jest z dochód 
z podatków w przeliczeniu na jednego mieszkańca. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Kierownik Biblioteki Publicznej 
w Górnej Grupie. Czy są uwagi, zapytania do działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej 
Grupie za rok ubiegły? Nie widzę. Chciałbym również Pani podziękować za ubiegłoroczną 
działalność. Widzę, że nie tylko w bibliotece są książki wypożyczane, ale widzę tutaj również jest 
wśród nich wiele innych imprez organizowanych. Jak czytanie lektur dla dzieci, wycieczki 
przedszkolaków, lekcje z zakresu bezpieczeństwa.  
Kierownik Gminnej Biblioteki Pani Bogusława Prokopowicz – to są takie cykliczne zajęcia z 
dziećmi. Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – no właśnie zajęcia i bardzo dobrze, 
że to Pani robi. Za to chcieliśmy Pani podziękować. Dziękuję bardzo za udział w tym punkcie 
porządku. 
Do pkt 11 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 11 do 
informacji o działalności i funkcjonowaniu Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu w 2017 roku. 
Materiały były omawiane na posiedzeniu wszystkich komisji Rady Gminy. Obecnie poproszę 
Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych Pana Rafała Kozak o zabranie głosu. 
Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych Pan Rafał Kozak – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, 
szanowni Państwo. Zaraz uruchomię, przygotowałem kilka slajdów. Nie wiem czy jest widoczne z 
tylnych miejsc. Wczoraj kombinowaliśmy żeby było widoczne. Zmieniliśmy nawet czcionkę z 
czarnej na białą, bo biała była bardziej widoczna. Jeżeli by ktoś nie widziałby to proszę do przodu.  
Jeżeli chodzi o działalności ZUK-u w 2017 roku sprzedaliśmy mniej wody, mokry, bardzo wilgotny 
rok, który spowodował spore zmniejszenie sprzedaży wody zwłaszcza w sołectwach, gdzie dominuje 
działalność rolnicza. Większą sprzedaż wody mieliśmy tylko raz w sołectwie Dolna Grupa oraz w 
sołectwie Grupa osiedle wojskowe. W pozostałych sołectwach sprzedaż była mniejsza o około 9.000 
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m3. Spodziewamy się w tym roku jeżeli nie będzie tak mokrej aury, spodziewamy się większej 
sprzedaży. To jest taka grafika, która pokazuje nam sprzedaż w ciągu 3 lat. Jak zachowuje się 
sprzedaż wody w naszej gminie. Fioletowy kolor 2015 rok, zielony kolor 2016 rok, sprzedaż wody 
czerwony kolor 2017 rok i na końcu razem podsumowanie. Widzimy Dolną Grupę i Grupę osiedle 
wojskowe troszeczkę mały wzrost sprzedaży wody. Pozostałe sołectwa spadek. Zaznacza się też 
jakby w związku z oddanymi przyłączami w sołectwie Fletnowo, gdzie wybudowaliśmy wodociąg na 
razie malutko. Na czerwono, ale w przyszłym roku spodziewamy się też podłączenia pozostałych 
mieszkańców. Jeżeli chodzi o przyłącza, 66 nowych przyłączy, właśnie nas w 2017 roku głównie 
Fletnowo – 45 przyłączy, pozostałe to takie budowy domków, troszkę w Dolnej Grupie 13 sztuk, 3 w 
Dragaczu, Michale 2, Górna Grupa 1. Tutaj grafika jak przyłącza wody, w związku z rozbudową sieci 
jakby jej, budową domów mieszkalnych. Te przyłącza tez co roku dochodzą nam. Także też widać to. 
Także jest to jakby spójne ze sprzedażą. Jeżeli chodzi o ścieki więcej przyjętych ścieków i to zarówno 
jeżeli chodzi o przyjęte systemem kanalizacji zbiorczej, jak i o ścieki przywożone poprzez wozy 
asenizacyjne. Tu mamy wzrost około 9.000 m3 w skali roku. Dwie grafiki do ścieków. Jedna 
przedstawiała jakby ścieki przyjęte w systemie kanalizacji. To też obrazowo pokazuje nam tam, gdzie 
tą kanalizację mamy, tą sieć mamy. Mamy ją w  Dolnej Grupie. Mamy ją troszeczkę w Górnej 
Grupie. Troszeczkę sieci w Michalu i jednostka wojskowa jest wydzielona, ponieważ dużo tych 
ścieków z jednostki przychodzi. Plus Grupa osiedle wojskowe. W zasadzie Dolna Grupa i Grupa 
wojsko i osiedle wojskowe, to cała sprzedaż, cała ilość ścieków, którą przyjmujemy kanalizacją 
zbiorczą. Jeżeli chodzi o szambo tylko mamy zewidencjonowany ten rok. Rozpoczęliśmy ewidencje 
w lutym 2017 r. W przyszłym roku będzie to jakby odniesienie do tego roku. Też widzimy z jakiego 
sołectwa ile tego, tych szamb przyjeżdża. Tutaj też apel do mieszkańców żeby jednak troszeczkę 
więcej tego szamba wywozić. Tak żeby to trafiało do nas, ponieważ tutaj też założyliśmy, 
spodziewamy się wzrostu w następnych latach. Jeżeli chodził o przyłącza, 8 dodatkowych przyłączy, 
5 w Dolnej Grupie, 3 w Michalu. Spodziewamy się w przyszłym roku, że zostanie oddana kanalizacja 
w  Dragaczu. Spodziewamy się że tych przyłączy będzie zdecydowanie więcej. Tu grafika, która 
pokazuje w latach 2015-2016-2017 wzrost przyłączy. Prowadzimy również sprzedaż ciepła dla 
osiedla wojskowego. Tutaj te cyferki to niewiele powiedzą. Pokażę od razu grafikę. Jakby ta grafika 
pokazuje, że ciepło które sprzedajemy do wspólnot ono jest mniej więcej constans tutaj jakby jest 
stała ta ilość. Minimalne wahnięcia jeżeli chodzi o ostatnie 3 lata. Co zrobiliśmy przez ten rok? 
Wymieniliśmy w studniach głębinowych pompy głębinowe w wypadku studni nr 4. W 3 studniach 
wymieniliśmy. W zasadzie we wszystkich, które użytkujemy. Mamy dodatkowo nową studnię, ale 
ona jest wybudowa w 2016 r. przez nas, więc w związku z tym tu nie była potrzebna żadna 
ingerencja. W studni nr 4 mieliśmy awarie, musieliśmy tą pompę wyciągnąć ponieważ uległy 
spaleniu silniki elektryczne. Jeżeli chodzi o studnie 2 i 5 były pracowały studnie na bardzo niskiej 
wydajności, nie mogliśmy jakby uzyskać pełnego efektu. Jeżeli chodzi o wydobycie wody po 
wymianie tych studni trzykrotnie wzrosła nam wydajność. Także po wymianie tych pomp trzykrotnie 
wzrosła nam wydajność. To błoto co jest widoczne na zdjęciu, które jakby zapycha nam też taki 
wstępny filtr i ta pompa się męczy i nie może, nie jest w stanie po prostu wciągnąć tej wody tyle ile 
byśmy chcieli. To jest nowa pompa, która jest przed montażem do studni. Mieliśmy kilka awarii tutaj. 
Przykład jedno zdjęcie tutaj awarii takiej większej w zeszłym roku w Michalu. To jest krótko przed 
rozpoczęciem prac. Okazało się, że za tymi drzewami, które widać w tle taki jezioro na polu się takie 
stworzyło. Szukaliśmy, w którym to jest miejscu. Doszliśmy. Tak to wygląda w trakcie.  Był problem 
ponieważ ziemia była tak nasiąknięta wodą, strasznie się to wszystko osypywało, robiliśmy tam do 
wieczora i     tez obawialiśmy się czy zdążymy do wieczora. Nie byliśmy po awarii w stanie zasypać 
tej dziury od razu ponieważ to była jedna wielka maź, która się rozjechała po drodze. To była taka 
nawiertka, która skorodowała szesnastoletnia i musieliśmy ją wymienić. To jest teren kilka dni, 
tydzień później jak trochę ziemia obeschła jakby po zasypaniu i uporządkowaniu. Wymieniliśmy 
transformator, który się po prostu spalił w oczyszczalni ścieków. Pod koniec roku zmienialiśmy jakby 
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też budżet w tym kierunku, żeby móc ten transformator awaryjnie szybciutko wymienić. To jest stary 
transformator tutaj nowe krótko przed złożeniem po transporcie, w zasadzie jeszcze na samochodzie. 
Awarie przepompowni ścieków, właściwie sprawy codzienne. To jest pompa, która pracuje na 
przepompowni w Dolnej Grupie w stronę EKO-Tanku. Tak wygląda przepompownia tydzień po 
wyczyszczeniu. Także w zasadzie musielibyśmy je raz miesiącu lub co 2 miesiące czyścić, ponieważ 
one dość mocno są eksploatowane. To jest, to też mówiłem tutaj na komisjach, to są już tutaj jakieś 
kulki, prześcieradła, wyciągamy. To jest też pompa  2-3 miesiące po czyszczeniu. Pompa, która ma 
przepompować jest w zasadzie wielkości, wysokości 40 cm i średnicy 20cm. Także ciężko mają te 
nasze pompy, nasze przepompownie. To jest awaria w Michalu, to jest też taka sytuacja, że przy 
odwodnieniu, które było wykonywane wzdłuż drogi asfaltowej prawdopodobnie przy wykonaniu 
tego odwodnienia i to jest taka jakby sytuacja, że wykonawca po prostu gdzieś nieświadomie myślę, 
że nasze przyłącze kanalizacyjne uszkodził. Takie trzy slajdy z czym się spotykamy na co dzień. 
Jeżeli chodzi o awarie to taki ten słynny mop, o którym mówiłem już niejednokrotnie. To jest ta część 
szmaty, wokół zawinięty. Ktoś to spłukał w toalecie i zatrzymało się na przepompowni, a ten nożyk 
który jest średnicy dosłownie może, nie wiem 8 cm, 7 cm.  Nie ma sensu żeby tego żeby ten ściek się 
przepompować i pomielić. Dlatego też jakby pod rozwagę i apel do mieszkańców żeby takich rzeczy 
nie spłukiwać. To pozostaje w sieci, to generuje awarie, generuje koszty.  W związku z tym generuje 
też cenę tego ścieku, które nie jest u nas już tak niski. A to taki klocek, który też wyciągnęliśmy z 
rury.  Nie wiej jak się dostał. Ciężko mi nawet powiedzieć drewniany klocek, który po prostu w 
dwusetce rurze sobie tam leżał w niej. Wyciągnęliśmy go, mieliśmy awarię się zatory robiły. 
Usuwaliśmy, usuwaliśmy, w końcu się okazało, że klocek jest w tej rurze. Z mojej strony to 
wszystko. Jeśli byłyby jakieś pytania, to chętnie odpowiem.   
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Panu Dyrektorowi Zakładu Usług 
Komunalnych za dodatkowych informacje, wzbogacone jeszcze przedtem o złożone sprawozdanie o 
dość dużo materiału Pan nam przedstawił. Należy się cieszyć, bo mamy pełne rozeznanie jeśli chodzi 
o działanie urządzeń komunalnych na terenie Gminy. Nie jest tak jak poprzednich latach, że niektóre 
tematy były „tabu” i żeśmy się nie orientowali w funkcjonowaniu tych urządzeń. Należy się tylko z 
tego cieszyć. Jeszcze raz dziękuję za duży wkład pracy w opracowanie sprawozdania i tego, co Pan 
nam przedstawił. Mam pytanie. Czy są uwagi, pytam? Pani Wójt zabierze głos proszę. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – chciałam zapytać, bo niepokoi mała liczba przyłączy w 
Michale, gdzie praktycznie mamy zakończony 1 i 2 etap kanalizacji. Czy może Pan nam podać liczbę 
osób, które mogą się przyłączyć, a nie przyłączyły? Jakie działania podejmujemy tak dla informacji 
dla mieszkańców żeby jednak więcej osób się do tej kanalizacji podłączyło. 
Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych Pan Rafał Kozak – jeżeli chodzi o mieszkańców, którzy mają 
możliwości, a nie podłączają się, to jest  Michale, to jest Dolna Grupa, Michale, Górna Grupa. Tak to 
mamy podzielone. W Michalu są tam 3 adresy, po tej stronie drogi jakby jeszcze Dragacz, ale 
uznajmy to, że to jest w tej wielkiej tabeli Michale. Najwięcej w Michalu wysłaliśmy na początku 
lutego, taki w formie wezwania mieszkańców żeby określając termin do końca czerwca, żeby te 
przełącza wykonali i zgłosili się ci co nie mają, po warunki do ZUK-u i na podstawie tych warunków 
te przyłącza wykonali. Są już sygnały, są pierwsze wnioski o warunki. Są też problemy z tym 
związane, bo się okazuje, że projekt, projektem, dokumentacja, dokumentacją, ale nie zawsze jest to  
takie proste, bo coś koliduje przez czyjąś działkę i też takie pojedyncze sytuacje, sygnały są, że 
pewnie nie będzie możliwe przyłączenie wszystkich. W Michalu około 30, jeżeli dobrze pamiętam 
jest, ale też tak musiałbym zaciągnąć informacji, dokładnie sprawdzić ile wezwań wysłaliśmy. W 
Górnej Grupie 15-20 i około 15-20 w Dolnej Grupie. Także Górną Grupę i Michale wezwania 
wysłaliśmy na początku lutego. Do Dolnej Grupy wysłaliśmy około półtora tygodnia temu. Także 
czekamy teraz na odzew ze strony mieszkańców żeby zgłosili się do nas, po warunki ci co nie mają i 
inni przystąpili do przyłączenia. Oczywiście, że takie sytuacje będą incydentalne, że nie jest to 
możliwe, a mimo informacji, że u  nas jest to możliwe, no to też oczywiście będziemy na bieżąco 
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starali się jakby z mieszkańcami indywidualnie dogadywać, porozumiewać, żeby z jednej strony ten 
obowiązek podłączenia został spełniony, z drugiej strony też żeby to było jak najmniej bezkolizyjne i 
bezkosztowe, bezkosztowe pewnie nie będzie, ale ograniczające koszty dla mieszkańców. Także jest 
ogólnie przyłączy jest kilkadziesiąt, który mógłby zostać zrealizowany i żebyśmy mogli przyjmować 
ściek, w systemie kanalizacji zbiorczej, ale no szkoda, bo gdzieś to wpływa na cenę, ponieważ 
większość ogółu kosztów, które są rozkładają się na większą ilość tych ścieków, więc cena 
jednostkowa za metr sześcienny ścieków byłby dziś dzięki temu niższy. Także działamy w tym 
kierunku. Zobaczymy jaki będzie efekt. Może w przyszłym roku będę mógł się pochwalić, chciałbym 
też żeby odzew był od połowy z tych, do których wysłaliśmy wezwania, zostały podłączone, to 
będzie duży sukces, ale poczekajmy do końca czerwca mają mieszkańcy czas i będziemy w tym 
kierunku robili wszystko żeby się przyłączyli.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – głos zabierze Pan Radny Słupski proszę. 
Radny Pan Czesław Słupski –mam  prośbę w związku z tym, że od 2 miesięcy mieszkańcy na 
trzecich i czwartych piętrach muszą spuścić metr może wody, aby dostać ciepłą wodą prosiłbym o 
interwencję w tej sprawie. Dziękuję. 
Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych Pan Rafał Kozak – jeżeli mogę, to wcześniej rozmawialiśmy 
też już o tej sytuacji, też te sygnały są począwszy od początku okresu zimowego. Troszkę taka 
patowa sprawa dla nas, ponieważ z naszej strony jest taka, że na węzły podajemy, czy to głównym 
będący, czy na węzły w poszczególnych wspólnotach podajemy odpowiednie ciśnienie, odpowiednią 
temperaturę wody. Wiemy, mamy sygnały, że do mieszkań zwłaszcza tych na górnych piętrach ta 
woda ciepła nie dochodzi. Przyjrzymy się bardziej temu, skoro jest to problem, który nie ustąpił. Był 
taki moment, że uznaliśmy że jest załatwiona, ponieważ, przy jakiejś tam awarii czy przestoju ta 
woda będzie potrzebowała czasu na jakby uregulowanie się w sieci ciepła. Jeżeli te problemy się 
pojawią przyjrzę się temu. Zobaczymy co możemy zrobić z naszej strony. Jeżeli będzie to też 
sytuacja taka, że jest coś z siecią wewnętrzną to też będziemy na bieżąco starali się z mieszkańcami 
tą sytuację rozwiązać.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś z Radnych chciałby zabrać 
głos w tym punkcie porządku obrad? A z pozostałych osób biorących udział w sesji? Nie widzę. Pani 
Wójt już też nie. Ja bym jeszcze powrócił do tego co Pani Wójt odnośnie tych właścicieli posesji, 
przy których przebiega linia kanalizacyjna, żeby ten temat dalej kontynuować, bo dla nas z 2 
przyczyn jest to ważne. Raz, że chodzi o ochronę środowiska bo wiemy, że część ścieków na pewno 
trafia do gruntu, czyli do rowów, do małych zbiorników wodnych, na pole są takie przypadki 
również. Żeby jednak oddziaływać na tych, którzy się jeszcze do tej pory nie podłączyli. Muszą to 
zrobić, bo tutaj tyle co wiem to jest obowiązek podłączenia się do sieci kanalizacyjnej. Inaczej jest to 
z siecią wodociągową, że właściciel posesji może, ale nie musi się podłączyć do sieci wodociągowej, 
a tutaj trzeba. Będzie trzeba jednak ten temat wdrożyć. Myślę, że nawet można troszeczkę nękać tych 
ludzi poprzez konserwatorów, jak spisują liczniki od wody. To można po prostu tam troszeczkę kłuć 
tych ludzi, ich dopingować, żeby to zrobili. Ja wiem, że to jest dodatkowa opłata za kanalizację, bo ja 
jestem podłączony  chyba od 4 lat i sobie chwalę, ale to taniej wychodzi niż wywóz przez samochód. 
Taniej podłączanie się do sieci kanalizacyjnej. To jest dla nas bardzo ważne. Jeszcze jedna sprawa. 
Do przyszłej kadencji. Wydaje mi się, bo my kończymy kanalizację, skanalizowanie gminy na 
drogach w Dragaczu IV etap. Pozostają jeszcze wsie pozostałe. Od strony północnej dwie i od strony 
południowej gminy dwie. Trzeba będzie chyba zwiększyć w przyszłej kadencji ciut środki na budowę 
oczyszczalni przydomowych, bo w tym tempie jakim teraz przydzielamy tą kwotę 40.000 zł rocznie, 
to jest raptem na 10 zabudowań gdzieś około, a na taką liczbę nieskanalizowanych gospodarstw 
domowych no byśmy z tym problemem musieli tu się zmierzyć w długim okresie czasu. Trzeba 
będzie chyba w przyszłej kadencji trochę to przyspieszyć. Z tym, że budowa przydomowych 
oczyszczalni kosztuje w  sumie  nas taniej niż budowa linii kanalizacyjnej, także to jest nawet dla 
budżetu gminy pewne odciążenie można powiedzieć. Ja Panu Dyrektorowi Zakładu Usług 
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Komunalnych dziękuję za sprawozdanie szczegółowo opracowane, za tą prezentację, które nam tutaj 
wykonał i myślę, że te relacje tutaj się bardzo zmieniły między ZUK-iem, a organem zarządzającym, 
a przede wszystkim stanowiącym. Mamy tutaj więcej informacji i to co nas interesuje po prostu do tej 
informacje do nas docierają i za to dziękuje. Pan Dyrektor nie działa długo, bo ponad rok, tyle co 
pamiętam, także ma przed sobą jeszcze długi okres działania i dużo roboty do zrobienia. Dziękuję 
Panu.  
Do pkt 12 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 
następnego do pkt. 12 podjęcie uchwały w sprawie podziału gminy Dragacz na okręgi wyborcze. 
Projekt uchwały był omawiany na posiedzeniach wszystkich komisji. Obecnie poproszę Panią Wójt o 
zabranie głosu.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – proponujemy uchwalenie 15 okręgów wyborczych w bardzo 
podobnym kształcie jak poprzednio. Dodam, że na podstawie kodeksu wyborczego, czyli ustawy z 5 
stycznia 2011 roku po przeliczeniu liczby naszych mieszkańców, jeden okręg wyborczy musi sobie 
liczyć minimum 237 wyborców, natomiast maksimum 711 i to nas w jakiś sposób troszeczkę 
ogranicza przy ustalaniu kształtu tych okręgów. Mimo to proponujemy dwie zmiany. Mianowicie 
proponujemy żeby z okręgu drugiego, czyli sołectwa Bratwin - Michale wyłączyć Polskie Stwolno i 
przyłączyć je do sołectwa Wielkie Stwolno. Taka była propozycja i prośba mieszkańców w czasie 
spotkania z mieszkańcami. Uznali oni,  że bardzo dobrym rozwiązaniem byłoby żeby. Jeszcze raz. W 
drugą, przepraszam dokładnie patrzę na strzałkę odwrotnie z Wielkiego Stwolna wyłączyć Polskie 
Stwolno i przyłączyć do sołectwa Bratwin-Michale, częściową Michale od nr 1 do 49A,  ponieważ 
chcieliby mieć i radnego i sołtysa z tej same miejscowości. Bardzo podobna sytuacja w przypadku 
okręgu  11. Wyłączyliśmy z sołectwami Mniszek, Stare Marzy i przyłączyliśmy je do okręgu  nr 10, 
do sołectwa Górna Grupa, bo tak wygląda okręg sołecki, tak wygląda przydział, jak gdyby 
zabudowań dla sołtysa z Górnej Grupy i będzie to sama sytuacja, ten sam sołtys z tego okręgu i 
radny. Nie możemy niestety chociaż mieszkańcy również o to monitowali przenieść jak gdyby części 
Michala do okręgu nr 3 do sołectwa Michale. Część mieszkańców Michala od nr 1 do 49A pozostaje 
w okręgu nr 2 przy sołectwie Bratwin. Wiem, że mieszkańcy Michala woleliby mieć radnego dla 
całej swojej miejscowości, ale tutaj niestety mamy ograniczenia liczby wyborców i tego się po prostu 
inaczej ułożyć nie da. Może za 5 lat cos się w tym względzie zmieni. Może chociaż uda się nam 
ograniczyć tą część Michala, która przynależy do Bratwina, ale to przy następnej okazji. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt, trzymam za słowo. Jak 
będą za 5 lat się zbliżać wybory, to się przypomnę o Michale. Znaczy tam chodzi o zmniejszenie. Ja 
myślę, że tak do tej drogi granica powinna przebiegać jak ta droga do Górnej Grupy. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – tylko, że prawo zmiany okręgów wyborczych przejmuje teraz 
Komisarz Wyborczy, więc czy to Wójt Gminy, czy Rada Gminy za te 5 lat będzie musiała 
wnioskować do Komisarza Wyborczego. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały nr XXV/256/18 w sprawie podziału gminy Dragacz na okręgi 
wyborcze. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr XXV/256/18. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XXV/256/18 w sprawie podziału gminy Dragacz na okręgi wyborcze? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XXV/256/18 w 
sprawie podziału gminy Dragacz na okręgi wyborcze, została przyjęta jednogłośnie, otrzymując 
następującą ilość głosów: 12 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 13 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 13 
podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek 
Oświatowych do wydawania decyzji administracyjnych. Projekt uchwały był omawiany na 
posiedzeniu wszystkich komisji. Obecnie poproszę Panią Dyrektor SAPO Karolinę Kuchta o kilka 
słów na temat projektu uchwały. 
Dyrektor SAPO Pani Karolina Kuchta – Panie Przewodniczący, wysoka Rado Pani Wójt,  jest to 
uchwała o takim technicznym znaczeniu, żebym mogła podpisywać decyzje administracyjne w 
sprawie przyznawania pracodawców, którzy zawarli z młodocianymi pracownikami umowy o pracy i 
decyzje administracyjną w sprawie przyznawania świadczeń pomocy materialnej o charakterze 
socjalnym. Muszę mieć upoważnienie przez Radę Gminy.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO za zabranie 
głosu. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 
Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr XXV/257/18 
w sprawie upoważnienia Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświatowych do 
wydawania decyzji administracyjnych. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XXV/257/18 w sprawie upoważnienia Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek 
Oświatowych do wydawania decyzji administracyjnych? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XXV/257/18 w 
sprawie upoważnienia Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświatowych do 
wydawania decyzji administracyjnych, została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą 
ilość głosów: 12 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 14 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 14 do 
podjęcia uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w 
Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2017 rok. Materiały były omawiane na posiedzeniu 
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wszystkich komisji Rady Gminy. Obecnie poproszę Panią Dyrektor Gminnej Przychodni Teresę Maj 
o zabranie głosu w tym punkcie porządku obrad. 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – Przychodnia działa na podstawie umowy o 
działalności leczniczej z dnia 14.06.2012 roku. Podstawową działalnością statutową Przychodni jest 
świadcznie usług medycznych w zakresie POZ-tu, ginekologii, stomatologii. Przychodnia czynna jest 
od poniedziałku do piątku. Umowy mamy podpisane tylko od poniedziałku do piątku, od godziny 8 
do godziny 18. W pozostałe dni, tzw. soboty i niedziele opiekę sprawuje szpital grudziądzki lub 
świecki. Filia Przychodni w Grupie przy ul. Szarych Szeregów jest czynna 4 razy w tygodniu. 2 razy 
przyjmuje lekarz ogólny i 2 razy pediatra. Sprawozdanie nasze obejmuje okres od 1 stycznia do 31 
grudnia 2017 roku. Omawiamy w nim przychody, koszty, stan zatrudnienia, godziny przyjęć, 
wysokość podpisanych kontraktów z narodowym funduszem. W 2017 roku udzieliliśmy 27.206 
porad w ramach POZ-tu, 2.788 porad ginekologicznych, 1.402 porad stomatologicznych, w ramach 
profilaktyki zdrowotnej przebadano 2.564 osoby. Prawie 90 % przychodów przychodni są to 
przychody z Narodowego Funduszu Zdrowia. Pozostałe przychody to dotacja gminy na profilaktykę, 
czynsze, badania laboratoryjne oraz usługi ksero. Jednostka wygenerowała zysk niewielki 164,45 zł, 
których chcemy przeznaczyć na działalność statutową. Przyjęto dodatkowo jednego lekarza, to jest 
Panią doktor reumatolog. Przyjmuje ona we wtorki przez 3 godziny rano. Poza tym od przyszłego 
miesiąca dodatkowo będzie przyjmował stomatolog od kwietnia. Zaznaczam, że poprzedni 
stomatolog tak sobie po prostu odszedł z dnia na dzień. Chociaż wiedział, że ma mieszkanie w 
Warszawie, to jednak wcześniej nam nie powiedział. Musieliśmy szukać, ciężko było szukać 
stomatologa. Wszędzie daliśmy ogłoszenie i teraz odebraliśmy innym, ze Świecia z przychodni 
stomatologa, ale mieszka w Grudziądzu. Poza tym zapraszam wszystkich Panów, bo będziemy mieli 
raz na 2 miesiące urologa na badania urologiczne. Wszystkich takich Panów, którzy wiedzą, że coś 
się dzieje, że siusiają częściej, że w nocy wstają, bo to będzie pod kątem przerostu gruczołu 
krokowego i raz na dwa miesiące. Pierwszy raz teraz będzie 24 kwietnia i później będzie kontrola. 
On będzie dawał, to będzie wszystko za darmo. Będzie przyjeżdżał lekarz z Bydgoszczy. 
Rejestrować trzeba się w tych przychodni u nas. Co jeszcze, że zakupiliśmy w ubiegłym roku usg do 
poradni K. Na co jeszcze zużyliśmy pieniądze, na kolejne naprawy pieca, poszycia dachowego, 
naprawy dużo napraw awarii elektrycznych. To by było na tyle tak ogólnie, bo wszyscy mają, dostali 
te notatki na ten temat.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor Przychodni Gminnej 
za dodatkowe informacje, ale mam jednocześnie prośbę niech Pani jeszcze chwilę poczeka, bo za 
chwilę będzie moment zadawania pytań do Pani. Dobrze, ale najpierw muszę poprosić 
przewodniczących komisji. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów 
Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr 
XXV/258/18 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w Dragaczu z 
siedzibą w Dolnej Grupie za 2017 rok . 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały.  
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XXV/258/18 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w 
Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2017 rok? Pan Radny Czesław Słupski proszę. 
Radny Pan Czesław Słupski – Pani Dyrektor mam prośbę w związku z tym, że w Grupie do lekarza 
pierwszego kontaktu są kolejki i to duże. Dokładnie nie orientuję się jak jest w Dolnej Grupie, ale 
gdyby była taka możliwość wydłużenia godzin przyjęć lekarza pierwszego kontaktu może chociaż o 
pół godziny. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Dyrektor może odpowie tak. 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – wiec już Panu odpowiadam. Przed utworzeniem 
przychodni już coś nam Pan obiecał, że to będzie koło 1500 nowych osób, dzięki którym uda się 
utrzymać tę przychodnię powstającą. A zapisało się około 100 osób, niektórzy mobilni, 105, 94 
pobiorą od nas badania i idą z powrotem. Zapisują najwięcej rodziców zniedołężniałych, z 
porażeniem, do których w Grudziądz nie przyjedzie, bo oni nie jeżdżą na teren tutaj do swoich ludzi. 
Więc potrzebna jest dla nich, potrzebna jest opieka środowiskowa, a my udzielamy jej. Więc tych 
ludzi najwięcej się zapisało. Około 100 osób, daje to około 1.500 zł na miesiąc, a już z sam czynsz to 
jest 2.500 zł  na miesiąc. Dodatkowo do tego jeszcze wszystko trzeba do tego włączyć, czyli prąd, 
woda, ksero i wszystkie inne rzeczy, materiały, to jest około 3.000 zł na miesiąc. Czyli Grupa, no 
niestety rodzi nam straty. Jeżeli uda się żeby tych ludzi, a to jest m.in. trochę chyba Pana rola też, 
żeby przyciągnąć tych ludzi, to nie mówimy, że nie.  
Radny Pan Czesław Słupski – Pani Dyrektor z Grupy bardzo dużo ludzi jest przepisanych, bardzo 
dużo. Nie chcemy robić list z poszczególnych bloków, ale bardzo dużo ludzi jest zapisanych do 
lekarza pierwszego kontaktu. Zanim została otworzona przychodnia i tych ludzi trzeba też liczyć, bo 
to są ludzie z Grupy. Ja nie dzielę ludzi na lepszych i gorszych. Ja ich traktuję równo. Bardzo bym 
prosił, bardzo bym prosił. Ja zobowiążę się, jak tylko ten okres prac wiosennych minie, że zapukam 
do każdego mieszkania i zapytam i dostanie Pani na piśmie, kto jest zapisany do Dolnej Grupy, a kto 
do Grudziądza. Dobrze? 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – dobrze. Znaczy ci ludzie, którzy byli zapisani  
przed utworzeniem przychodni, oni od lat są do nas zapisani. Tu nie chodzi o tych ludzi, bo my ich 
przyjmujemy. Oni są od lat zapisani. Chodzi o ludzi dodatkowych, tych którzy przeniosą się np. z 
wojska, o tych dodatkowych. Mylimy fakty. Ja znam listę osób, którzy należą z Grupy do Dolnej 
Grupy i którzy należeli znam listę osób, które się zapisały dodatkowo. Gdzieś, kiedyś był jakiś błąd, 
że po prostu stukano do ludzi, którzy już należą. Oni tego nie rozumieli zapisali się jeszcze raz, a już 
należeli. W każdej chwili ja znam Dolną Grupę, bo ja tam kilkanaście razy przyjmowałam w trakcie 
urlopu Pani Doktor w Grupie. W Grupie przyjmowałam w trakcie urlopu Pani Doktor lub choroby. 
Także ja to wszystko znam. Są ludzie młodzi, którzy mogliby przyjść, zresztą dużo przychodzi do 
Dolnej Grupy. Pani Doktor każdego przyjmuje. Teraz jest okres grypowy, więc rzeczywiście i u nas 
jest bardzo dużo ludzi i tam jest bardzo dużo ludzi, ale to wszystko minie. To się tak zrobi, że będzie 
do np. pediatry 4-5 osób. Tak jak zawsze średnio latem jest. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –  głos zabierze Pani Wójt Gminy proszę. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja mam taką propozycję żebyśmy z Panem Sołtysem poruszyli 
jeszcze raz temat na zebraniu w Grupie. Jeszcze raz naświetlimy temat mieszkańcom i będziemy 
zachęcać, żeby się więcej osób przepisało. Może to będzie dziś rozwiązanie. 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – takim trochę problemem tam jest, że np. ludzie nie 
wiem, czy ciesząc się z tych przychodni, czy co oni przychodzą, zajmują miejsce co miesiąc, 2 razy 
w miesiącu. Tam trudno jest żeby zapisać ludziom leki takim ludziom, którzy nie muszą tak często 
przychodzić po leki. Leki na 3 miesiące, czy dłużej, nie, oni nie chcą, bo my możemy sobie tu 
przyjść, porozmawiać. To jest też problem. Mówię, że nie zamykam tematu. Jak będą pieniądze, jak 
oni je przyniosą, te pieniądze do POZ-tu, nie mogę obiecywać dlatego, że ja jestem objęta dyscypliną 
finansową i naprawdę ja za to odpowiadam. Ja nie mogę wydawać więcej niż jest pieniędzy. 
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Radny Pan Czesław Słupski – jeśli można Panie Przewodniczący.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę.  
Radny Pan Czesław Słupski – Pani Dyrektor sprawa jest tego rodzaju, że u nas w Grupie jest 
jednostka wojskowa, ale ludzie, którzy pracują w Grudziądzu. Mówię konkretnie ci młodzi oni w 
czasie pracy mogą iść do lekarza w Grudziądzu i tych ludzi nie pozyskamy, to mówię od razu, a 
część tych ludzi jest wymienna, bo kontrakty są trzyletnie i po prostu ci ludzie szukają pracy, gdzieś 
dalej. Dlatego też rodziny ich przychodzą. Natomiast ci, którzy pracują w Grudziądzu ze względów 
no technicznych nie przyjdą. Mówię wprost, bo mam takie informacje. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt Gminy jeszcze raz proszę. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – no ja przede wszystkim chciałabym podziękować za to, że 
jednak ta filia w Grupie istnieje, że takie było zapotrzebowanie społeczne i ta filia powstała, że 
funkcjonuje pomimo tego, że nie przynosi dochodów, a wręcz straty i to jest bardzo ważne, bo jednak 
w ostatecznym rozliczeniu Przechodnia nie ponosi strat. Tutaj naprawdę kierujemy ogromne słowa 
podziękowania. Pewnie z tej dyscypliny finansowej wynikają też niektóre pytania mieszkańców 
dotyczące ilości zlecanych badań, gdyby Pani Dyrektor mogła jeszcze tak dla mieszkańców 
przekazać informację, czy rzeczywiście przechodnia może sobie pozwolić na to żeby zlecać taką 
ilość jakiej by oczekiwali mieszkańcy, czy są jednak jakieś ograniczenia, z czego one wynikają, bo 
jest to też temat, z którym się dość często spotykamy. Więc jest okazja żeby wyjaśnić. 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – może tak, nie ma czegoś takiego jak badania na 
życzenie pacjenta. Ludzie myślą, że mają prawo 2 razy w roku przebadać się całkowicie, z tym, że 
cały plik badań do tego. Nie ma czegoś takiego. To jest tylko taka rozmowa między ludźmi. Lekarz 
mając na uwadze stan zdrowia pacjenta decyduje o tym, kiedy i jakie badania należy wykonać. Tylko 
i wyłącznie lekarz podejmuje decyzję o leczeniu, o diagnostyce, o skierowanie pacjenta na konkretne 
badania. Warto również przypomnieć, że nie istnieje coś takiego, jak okresowy przydział badań, czyli 
badania refundowane krwi 2 razy w roku. Ja odpowiadam za badania wszystkie,  bo ja odpowiadam 
za pieniądze. Inny lekarz może sobie rozdawać, bo on się nie rozlicza finansowo i on niestety może 
dawać w każdej chwili, na każde zawołanie. Przychodzą Panie, które chcą się odchudzać i  one 
proszą pełen pakiet badań. Nie ma czegoś takiego. Jeżeli robi sobie prywatnie takie rzeczy to 
prywatnie płaci. Panie, które chodzą np. czy Panowie do lekarzy specjalistów chodzą sobie 
prywatnie, nie  mogę im dać skierowania na wszystkie badania. Nie mogę. Prywatnie się leczy, 
prywatnie lekarz tamten musi dawać to. Poza tym poradnie specjalistyczne, które kierują na badania 
na rezonans, na tomograf, też muszą dawać na takie badanie kreatyniny. Oczywiście nie, oni muszą 
dawać, a ludzie przychodzą do nas po to badanie. Poza tym ci, którzy mają operacje na zaćmę, 
dostają skierowania, w tym na komplet badań. No to twierdzą, że on nie pojedzie, gdzieś tam, gdzie 
za to zapłaci poradnia okulistyczna, ale ma swoją przychodnię. I my mamy za to płacić. Nie ma 
takiego przepisu i nie ma takich pieniędzy, żeby każdemu robić te badania. To znaczy nie niektórzy, 
większość tak robi, by oszczędzać swój budżet.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Myślę, że jeśli chodzi o  filię Przychodni w 
Grupie, no trzeba rozmawiać trochę z ludźmi, żeby większa ilość ludzi korzystała z usług tych 
lekarskich w Grupie. Ja z jednej strony rozumiem Pana Radnego i Sołtysa z Grupy, ale z drugiej 
strony rozumiem Panią Dyrektor, bo tutaj liczą się finanse, no a koszty muszą się równoważyć z 
dochodami i nikt do tego interesu nie będzie dokładał. Jeszcze mam jedno pytanie, urolog to jest 
sprawa na dłuższy czas? 
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – na dłuższy czas. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Bo jest na pewno dużo mężczyzn, o kobietach 
nie będę się wypowiadał, bo się nie znam, ale mężczyzn dosyć dużo jeździ do Grudziądza, nawet 
prywatnie do Świecia wiem, że też jeżdżą, bo człowiek rozmawia więc się mniej więcej orientuje. 
Żeby ta grupa, która przejdzie do Dolnej Grupy do przychodni, żeby miała jakieś poczucie 
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bezpieczeństwa, że to będzie w dłuższej perspektywie też, ten lekarz, będzie przyjmował. Chodzi o 
urologa.  
Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – jeszcze ja mogę? To chodzi o to żeby ci, którzy 
mają swojego urologa, gdzieś koło Bydgoszczy, w Grudziądzu żeby tego nie przerywali. Tu chodzi 
tylko o wykrycie przerostu gruczołu krokowego i skierowanie ich na leczenie operacyjne. Tak, a ci 
urolodzy, którzy są już, od dawna do których chodzą, no to oni podtrzymują te leczenie i dają nam 
zlecenia na podawanie, wpisywanie leków w ramach obniżki finansowej, bo jak nie mam takiego 
zaświadczenia od urologa, to wypisać leki  muszę na 100 %. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czyli są jeszcze pytania do Pani Doktor? 
Proszę Pan Sołtys sołectwa Dolna Grupa.  
Sołtys Dolnej Grupy Pan Mirosław Piątkowski – dzień dobry przede wszystkim, mam dwie sprawy. 
Jedna sprawa to miałbym taką prośbę żeby na wejściu do ośrodka zdrowia wywiesić informację taką 
czytelną dla pacjentów, aby nie blokowali ulicy Akacjowej. Kilkukrotnie zgłaszali się do mnie 
kierowcy autobusów szkolnych, że pacjenci po prostu podjeżdżają sobie pod ośrodek, zostawiają po 
prawej stronie samochód, a autobus szkolny tamtędy nie może przejechać. Ja mam taka prośbę żeby 
na wejściu taką informację, taką prośbę umieścić, bo nie chciałbym tu kolegów z policji angażować, 
żeby tam powiedzmy posypały się mandaty za niewłaściwe parkowanie, nie. No są parkingi, jest 
parking, jest droga, a jak ma przejechać autobus szkolny. Chyba, że włączy jedynkę i do przodu. 
Druga sprawa to jest sprawa tutaj też może i do Pani Wójt, czy do Rady Gminy ponieważ wszystkie 
rozmowy na temat modernizacji kotłowni z mieszkańcami, kończą się tym, „zobaczysz jak pali 
ośrodek zdrowia”. Ostatnio się przyglądałem parę razy i to jest tragedia, to co wychodzi z komina 
ośrodka zdrowia. Wielki duży smog i nie mam argumentów  w rozmowie z mieszkańcami, aby 
modernizowali swojego kotłownie. Dziękuję bardzo. Żeby to powiedzmy w przyszłym roku może 
rozwiązać. Dziękuję bardzo. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – na to pytanie niech odpowie Pani Wójt dobrze. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – i chciałam powiedzieć, że w tym momencie wyszło kto gadał 
jak ja czytałam sprawozdanie i nie słuchał, bo ja mówiłam, że zaraz po tej sesji rozstrzygamy 
przetarg na modernizację kotłowni w przychodni zdrowia, bo liczymy, że do końca marca 
przedłużono sobie w Urzędzie Marszałkowskim termin z końca lutego, na koniec marca zostanie 
rozstrzygnięty konkurs na dofinansowanie modernizacji kotłowni i na remont na całą 
termomodernizację ośrodka zdrowia. 
Sołtys Dolnej Grupy Pan Mirosław Piątkowski – ja miałem na myśli tutaj przede wszystkim obecną 
teraz sprawę, bo może nie wiem, czy to jest kwestia opału, czy może kwestia techniki palenia, 
ponieważ w momencie kiedy, gdyby się może piecu paliło przez cały czas, to było można inaczej, ale 
na przykład w niedzielę wieczorem, po południu jak rozpalili, palacz  rozpalił piec, to normalnie 
połowy sołectwa nie było widać. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja już odpowiadam, że od 2 lat walczymy z kominem, od 2 lat 
walczymy z kotłownią. To cud, że to jeszcze ciągnie i to cud, że to jeszcze funkcjonuje. Zwlekaliśmy 
z remontem licząc na konkurs unijny i na dofinansowanie. Stanęliśmy do tego konkursu, do końca 
marca będą wyniki. Myślę, że mamy 90 % pewności na to dofinansowanie. Te wszystkie kryteria 
spełniliśmy, ale nawet gdyby spełnił się jakikolwiek czarny scenariusz to i tak nie będziemy zwlekali 
z remontem, bo tak jak powiedziała Pani Dyrektor a propos sprawozdania, że przychodnia poniosła 
spore koszty, jeśli chodzi o naprawę sieci elektrycznej, wymaga ona całkowitej wymiany, kotłownia 
wymaga w ogóle przebudowy. To będzie zupełnie nowa kotłownia, zupełnie nowy piec. 
Wyremontowany komin i przeprowadzona termomodernizacja i remont przychodni i mówimy o tym 
Panie Sołtysie od 2 lat i wychodzi na to, że Pan w ogóle nie słucha. Od dawna, a nie tylko dzisiaj. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – myślę, że ten problem kotłowni on się 
rozwiąże w najbliższym czasie, ponieważ nie chcę dłużej trzymać przy mównicy Pani Dyrektor. Czy 
konkretne są pytania do Pani Dyrektor przychodni? 
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Dyrektor Gminnej Przychodni Pani Teresa Maj – może jeszcze chwileczkę, wydatków czy widział 
PN ten drugi niski komin, który tak daje w Dolnej Grupie blisko przychodni. Nieprawda, my nie 
możemy okien otworzyć. Jeden na drugiego mnie tam nie zależy, ale jest. Poza tym wie Pan co u nas 
na naszym stawiają samochody ludzie, którzy jeżdżą do pracy w kierunku na Gdańsk, w kierunku do 
Bydgoszczy. Zjeżdżają się rano po godzinie 6.00, na parkingu zostawiają samochody i jednym 
samochodem jeżdżą do pracy, oni blokują nam połowę parkingu. Rozmawiałam kilka razy z tymi 
ludźmi powiedziałam, że sprawy dam o wyjazd samochodu, o zabranie na lawecie do policji. No, ale 
oni obiecują, obiecują przez 5 dni mniej samochodów, a później znowu. Parkowali na stacjach 
benzynowych skąd ich usunięto. Pod restauracją też zostali usunięci. No to przychodzą i tutaj 
parkują, wtedy inni ludzie nie mają gdzie zaparkować. No trzeba, my robimy wszystko. Jest ta tablica 
zawieszona. Każdy ma za wycieraczkę pismo, ale nic sobie z tego nie robi.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Panie Sołtysie, czy Pana zadowala ta 
odpowiedź? Jednej osoby i drugiej, Pani Wójt. No trzeba będzie żeby te samochody nie były tam 
stawiane, bo ja też się nieraz z tym spotkałem, że krążyłem wkoło, nie miałem gdzie postawić 
mojego samochodu. Nie często jeżdżę do Dolnej Grupy, ale jednak niekiedy trzeba. Czy jeszcze są 
zapytania, uwagi do Pani Dyrektor? Nie widzę. Ja Pani dziękuję ślicznie za wystąpienie. 
Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XXV/258/18 w 
sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą 
w Dolnej Grupie za 2017 rok, została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość 
głosów: 12 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 15 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do pkt. 15 to jest 
do podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę sprawie budżetu gminy na 2018 rok. Projekt uchwały, 
materiały były omawiane na posiedzeniach wszystkich komisji Rady Gminy. Obecnie proszę Panią 
Skarbnik o omówienie projektu tej uchwały. 
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska –  Panie Przewodniczący, szanowni Radni zmiana budżetu 
gminy wynika ze zwiększenia dochodów 316.773,38 zł. W tym największą kwotę stanowi wzrost 
dochodów z tytułu podatku od nieruchomości o 304.000 i o dotacje na zadania zlecone z budżetu 
państwa. Wydatki natomiast zostają zwiększone budżetu o 252.935,13 zł i tutaj najważniejsza zmiana 
to jest zwiększenie środków na zadanie inwestycyjne, dotyczące Gminnej Przychodni o 251.399 zł. 
Następnie te wydatki, skoro przyjmowaliśmy na zadania zlecone na pomoc społeczną te dochody to 
automatycznie są po stronie wydatków. Następują również przesunięcia między paragrafami w 
danych działach. Tutaj dodatkowo następuje przesunięcie między paragrafami, zmiana o której 
wspominałam na komisjach. Dostaliście Państwo taki wyciąg, co gdzie zostanie zapisane. To jest na 
drogach, na promocji gminy i na oświacie. Deficyt suma sumarum został zmniejszony o 63.838,25 zł 
i po tych zmianach wynosi 7.934.018,03 zł i tu zostały źródła sfinansowania tego deficytu w 
porównaniu do poprzednich zmian, zmieniliśmy wykorzystanie tzw. wolnych środków o te  63.838 
zł. Na razie innych zmian tutaj nie wprowadzamy. Wczoraj pomimo to, że otrzymaliśmy decyzję 
Wojewody już o środkach, dotacji na ten, co Pani Kierownik GOPS-u przedstawiała na Seniora plus, 
ale to przyszło dopiero wczoraj. To jest troszkę do przeanalizowania. Musimy poszukać swój udział 
do tego zadania, także to postaramy się przygotować na następną sesję. Także na ten moment 
zmieniamy to co jest w materiałach plus te małe przesunięcia między paragrafami, o których 
mówiliśmy na komisjach i które Państwo dostali dzisiaj, jako taki mały wycinek, żeby sobie gdzieś to 
dopiąć, dokleić. Na ta chwile miałabym tyle. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Panią Skarbnik Gminy za omówienie 
proponowanych zmian budżecie gminy na 2018 rok. Również Panie i Panowie Radni otrzymali te 
poprawki do zmiany budżetu na dzień dzisiejszy. Nie ma potrzeby ich omawiać, są to nieliczne 
zmiany, dotyczą tylko przesunięć pomiędzy paragrafami poszczególnych wydatków w transporcie, w 
administracji, w oświacie i wychowaniu. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
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Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały nr XXV/259/18 zmieniającej uchwałę sprawie budżetu gminy na 2018 rok. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XXV/259/18 zmieniającej uchwałę sprawie budżetu gminy na 2018 rok? Nie 
widzę. Projekt uchwały poddaje  pod głosowanie. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XXV/259/18 
zmieniającej uchwałę sprawie budżetu gminy na 2018 rok, została przyjęta jednogłośnie, 
otrzymuj ąc następującą ilość głosów: 12 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 16 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 16, to 
jest do podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy na lata 2018-2030. Projekt uchwały był omawiany na posiedzeniach wszystkich 
komisji Rady Gminy. Obecnie proszę Panią Skarbnik o omówienie tego projektu uchwały. 
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska –  Panie Przewodniczący, szanowni Radni projekt uchwały 
dotyczący zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2018-2030 
jest ściśle powiązany ze zmianami dokonanymi w poprzedniej uchwale, czyli zostają dostosowane te 
wszystkie kwoty, które zostały zmienione głównie w roku 2018, czyli dochody zostały zwiększone o 
dotacje, wydatki głównie też majątkowe, to zostało w odpowiednich kolumnach, wierszach 
naniesione, żeby to było spełnione. W związku z tym, że został zmieniony deficyt, dlatego teraz taka 
uchwała musi powstać, bo może się zdarzyć tak że nie ruszamy deficytu, nie zmieniamy tych 
załączników i też tutaj zostały przyjęte te wszystkie zmiany w załączniku numer nr 2 zostały 
zwiększone wydatki na tym programie ERASMUS z tego względu, że zostały jak na 2017 rok 
mieliśmy w planowane wydatki 11.119 zł, jak dobrze pamiętam to nie zostało wszystko wykonane z 
tego względu, że to są inne środki zagraniczne zostało to teraz i m.in. poprzedniej  uchwale przyjęte 
do planu wydatków na 2018 i tu w tym załączniku nr 2, w wykazie przedsięwzięcia też te kwoty 
zostały dostosowane do tych zmian, w niektórych sytuacjach jak Państwo czytaliście w części tej 
opisowej minimalnie zmieniają się wskaźniki, o których mówi się o tych maksymalnych 
pozwalających nam na spłatę zobowiązań, żeby spełnić wymogi głownie art. 243 ustawy o finansach 
publicznych i wiadomo jak przy jakiejkolwiek następnej zmianie, będzie podobna zmiana jak przy 
zmianach do budżetu. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Skarbnik Gminy za omówienie 
projektu uchwały XXV/260/18 zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy na lata 2018-2030. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XXV/260/18 zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy na lata 2018-2030? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego jawnego głosowania Uchwała Nr XXV/259/18 
zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 
2018-2030, została przyjęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 12 - za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 17 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do punktu 
przedostatniego porządku obrad, wolne wnioski i zapytania. Kto z Państwa chciałby zabrać głos?  
Pani Sołtys Bratwina najpierw dobrze, się prędzej trochę zgłosiła. Proszę.  
Sołtys Bratwina Pani Krystyna Chełmowska – Panie Przewodniczący, wysoka Rado mam takie 
zapytanie do Pani Wójt. Pani Wójt myśmy na piśmie kiedyś wnioskowali o zasypanie tego bagienka 
w Polskim Stwolnie. Tam była robiona ekspertyza i to padło. Jadąc do Bydgoszczy widziałam jak 
budując S-5 są zasypywane wszystkie  te bagna, zniwelowane, nawet te, które by mogły zostać, to 
one są zasypywane. Na czym to polega? Czy korporacje mają inne przepisy, a my jako gmina nie 
możemy tego śmietniska zasypać? I chciałabym jeszcze raz złożyć wniosek o zasypanie tego bagna. 
Szpeci to osiedle, śmieci tam jest pełno, w czasie gorącego lata gnije to wszystko i śmierdzi. 
Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Kto jeszcze w tej części? Pani Radna 
Kochanowska z Zajączkowa. Proszę bardzo. 
Radna Pani Elzbieta Kochanowska – Pani Wójt jeszcze raz się zwracam z prośbą w sprawie tego 
chodnika, żeby po prostu inwestor go poprawił. Są w niektórych miejscach kostki luźne, krawężniki 
koło Pana Saski Jana jest taka niecka. Po prostu coś za mało podsypki. Bardzo bym prosiła żeby to 
było zgłoszone i zrobione. I jeszcze jedna prośba kiedy będą te pracy wykonywane, żebym ja o tym 
wiedziała. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – tak, kto jeszcze Pan Radny Piłat proszę. 
Radny Pan Ryszard Piłat – Pani Wójt mam  pytanie jedno dotyczące Grupy. Na jakim etapie jest 
budowa kotłowni w Grupie osiedle, czy nie stanowi to zagrożenia w przyszłości? Dziękuję bardzo. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kto jeszcze chciałby zabrać głos? Pan Sołtys 
wsi Dragacz. Proszę. 
Sołtys Dragacza Pan Dariusz Zięba – Pani Wójt chodzi o taką sprawę. Droga ta dojazdowa, co jest 
skrzyżowanie w kierunku Nowego i na Sartowice ze znakiem „Stop”, dawna posesja Pana Bekiera, 
tam koło Szczygła, gdzie była stara przeprawa mostowa ze znakiem „Stop” jak z mostu się zjeżdża i 
dojeżdżamy do „Stopu” i mamy w prawo na Sartowice i w lewo na Nowe. Pod wałem w tamtym 
roku listopad, grudzień był robiony taki rów odwadniający z elementów betonowych. Wszystko 
fajnie, ładnie, pięknie, ta rynienka, dokładnie. Tylko teraz zaczyna wychodzić jak ta rynienka została 
zrobiona, asfalt jest połamany. Ten rok jeszcze jest dobrze, ale w przyszłym roku jeżeli podejdzie tam 
woda, wybije cały asfalt i ludzie już i tak teraz oszczędzają, jak to się mówi prawą stronę 
zawieszenia, pchają się bardziej do środka drogi. Wiemy w tamtym roku ta cysterna co się 
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przewróciła tam na posesję, spowodowane to było, że też wymusił kierowca, który jechał przy wale. 
Trzymał się środka. Cysterna prawda się przewróciła. Może dość do sytuacji takiej, że dostanie się 
takie nieszczęście prawda w następnym. Prosiłbym, aby ta firma, która to wykonywała, żeby nalała 
nowy asfalt, bo tam zaczęły się robić wyrwy. Mróz spowoduje że w przyszłym roku będzie tam no 
tragedia, woda podejdzie i wyrwie cały asfalt. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kto jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę. 
Pani Wójt Gminy zechce się ustosunkować do tych wniosków. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jeżeli chodzi o bagienko w Polskim Stwolnie. Przede 
wszystkim nie jest to teren należący do Gminy. Tylko dawny teren Agencji Nieruchomości Rolnych, 
KOWR-u, czyli dzisiaj Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. Dzierżawcą tej działki w tej chwili 
jest Pan Stefan Medyński. Spotkanie, o którym mówiłam zakończyło się takim porozumieniem z 
Panem Medyńskim. On zgodził się podpisać nam oświadczenie, że jest gotowy zrezygnować z 
dzierżawy, a my występujemy w tym momencie do KOWR-u o przekazanie nam 3 działek, tego 
bagienka, tej działki za sklepem, gdzie istnieje takie dawne, jak gdyby boisko, gdzie można by 
docelowo zaplanować np. plac zabaw dla dzieci i drogi na osiedlu, żebyśmy mogli ją zgodnie z 
prawem odśnieżać, tak żebyśmy mogli kiedyś utwardzić, czyli to nie są przede wszystkim w ogóle 
nasze tereny, tak. Opinia geologiczna, którą robiliśmy bodajże 2 lata temu wyjaśniła nam, że w 
świetle aktualnie obowiązujących przepisów jest kategoryczny zakaz zasypywania jakichkolwiek 
bagienek, jakichkolwiek. Nawet takich, które sami sobie w ogródku wykopiemy. Potem możemy 
mieć problem z uzyskaniem zgody na ich zasypanie. W przypadku autostrady o takich sytuacjach 
mówi nawet Konstytucja Rzeczypospolitej, jest tzw. interes wyższy, interes celu publicznego i w tych 
sytuacjach wchodzą w grę przepisy szczególne i nie można porównywać budowy trasy szybkiego 
ruchu z problemem zasypania małego bagienka w małej miejscowości. To regulują zupełnie inne 
przepisy i 2 lata temu otrzymaliśmy jasną, czytelną odpowiedź na ten temat. W momencie kiedy 
Gmina przejmie tę działkę i jeśli KOWR nam ją przekaże, będziemy mogli pomyśleć o oczyszczeniu 
bagienka, ale wątpię, że o zasypaniu. Chyba, że zmieniły się przepisy. Jeśli chodzi o luźne kostki, 
krawężniki w Zajączkowie zgłosimy do Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych i poproszę w piśmie, 
żeby w momencie kiedy będą wykonywane prace została Pani o tym poinformowana, jak najbardziej. 
Jeżeli chodzi o kotłownię w Grupie zgodnie z umową, z tego co wszyscy wiemy, umową podpisaną 
między wykonawcą, a wspólnotami termin budowy jest do połowy czerwca 2019 roku, czyli 
teoretycznie wykonawca ma czas. Ja sama tam osobiście jeżdżę bardzo często. Prowadzę 
dokumentację fotograficzną, robię zdjęcia, bardzo często dzwonię, pytam o ile prace się posunęły. 
Pan tłumaczył się tym spowolnieniem prac tym, że ma problemy z ekipami do pracy, że ludzie 
odchodzą, że wszyscy żądają teraz wyższego wynagrodzenia. No mam nadzieję, że od wiosny to się 
zmieni, że te prace ruszą. My cały czas obserwujemy. Tak jak widzimy rośnie stan surowy na razie. Z 
tego co otrzymałam informację od wykonawcy chciał utwardzić drogę, którą miałyby ciężaru i 
dojeżdżać i dowozić zapasy opału i planował zakończyć budowę pod wieniec. Dobrze mówię? Pod 
wieniec w najbliższym czasie, ale planują już od dłuższego czasu, więc cały czas na monitorujemy 
sytuację. Jeżeli chodzi o drogę wojewódzką tam może być kawałek krajówki, czy tam gdzie jest 
rynienka myślę, że to jest droga wojewódzka bezdyskusyjnie, ale sprawdzimy. Jeszcze sprawdzimy 
na mapie. Wystosujemy pismo, przy okazji zapytamy w tym piśmie Pana Marszałka przypomnimy 
spotkanie z ubiegłego roku i informacje, które nam przekazał, że wszystkie drogi wojewódzkie, a 
nasze dwie z całą pewnością zostaną wyremontowane. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Jeszcze zabierze głos Pani 
Wiceprzewodnicząca Dembińska. 
Radna Pani Dorota Dembińska – ja się troszeczkę spóźniłam, ale mam takie pytanie. Ponieważ przed 
sesją jako sołtysi otrzymaliśmy takie dokumenty związane z funduszem sołeckim i teraz, no tak już 
pozwoliłam sobie no szybko przejrzeć i zauważyłam, że mam protokół. Pewnie moi koledzy i 
koleżanki również mają taki protokół pokontrolny w związku z przeglądem placu zabaw i tutaj 




